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نوزدهمين دوره مس�ابقات واليبال قهرماني باشگاه هاي 
م�ردان جه�ان درحال�ي از سه ش�نبه گذش�ته آغ�از 
ش�د كه نماينده ه�اي اي�ران در گام نخس�ت ب�ه مصاف 
حريفان�ي از ايتالي�ا رفتند.  فولاد س�يرجان 3 ب�ر 2 برد 
اما ش�هداب يزد 3 بر صفر مقاب�ل نماين�ده ايتاليا باخت.
ف�ولاد در ادام�ه رون�د پيروزی ه�ای خ�ود ب�ه ترتي�ب 
نماينده های مص�ر و برزيل را ه�م شکس�ت داد و گام به 
مرحله بعد گذاش�ت. ش�هداب هم در بازی دوم 3 بر يک 
نماينده برزيل را برد و ديروز سومين بازی خود را انجام داد.

فولاد س��يرجان كه در يك فينال تمام ايراني در مسابقات 
قهرماني آسيا با كس��ب عنوان نخست جواز حضور در اين 
رقابت ها را گرفت، روز گذشته كار خود را در مصاف با لوبه 

چيويتان��وای ايتاليا آغاز كرد. ش��اگردان به��روز عطايي در 
ادامه ساعت 16:30 روز چهارش��نبه، 21 آذرماه با الاهلي 

اسپورتينگ كلاب ديدار مي كنند و ساعت 23:30 
پنج شنبه، 22 آذرماه نيز در آخرين ديدار 

مرحله گروهي به مصاف پرايا كلوب از 
برزيل مي روند. اين در حالي است 

كه شهداب يزد، ديگر نماينده 
ايران و آسيا در اين رقابت ها 
بع��د از مصاف روز گذش��ته 
ب��ا ترنتينو ايت��اس ايتاليا، 
3بام��داد روز پنج ش��نبه 
22 آذر در دومين ديدار 
خود در مرحله گروهي 

ي  ه ها ش��گا م با جا
جه��ان ب��ه مص��اف 
س��ادا كروزيرو برزيل 
م��ي رود و س��اعت 

23:30 روز جمع��ه 
نيز در مص��اف با كلاب 

كيوداد بوئنوس آيرس به 

كار خود در مرحله گروهي اين رقابت ها پايان مي دهد. 

اين نخس��تين حضور نماينده هاي ايران در جام باش��گاه هاي 
واليبال مردان جهان نيس��ت. پيش از اين پيكان تهران، كاله 
مازندران، بانك س��رمايه، خات��م اردكان، و فولاد س��يرجان 
ايرانيان در اين رقابت ها ش��ركت كرده اند؛ فولادي كه امسال 
دومين حضور خ��ود در رقابت ه��اي واليبال 
قهرماني باش��گاه هاي مردان جهان را 
تجربه مي كند اما ش��هداب يزد براي 
نخستين بار به اين رقابت ها راه يافته 

است. 
پي��كان ته��ران، پرافتخارترين تيم 
واليبال ايران بيشترين سابقه حضور 
در جام باشگاه هاي جهان را در كارنامه 
دارد. اين تيم نخستين بار سال 2009 
بود كه در اي��ن رقابت ها حض��ور يافت و 
با ايس��تادن بر س��كوي چهارم به كار 
خود پايان داد. نخستين حضور 
پيكان مصادف بود با پنجمين 
سال برگزاري اين رقابت ها؛ 
رقابت هايي كه استارت آن 
س��ال 1989 زده ش��د اما 
بعد از برگزاري چهار س��ال 
متوالي، با وقفه اي 16ساله )از 
1993 تا 2008( مواجه شد 
و بعد از س��ال ها، از 2009 
دوب��اره آغ��از ب��ه كار كرد. 
دومين حضور متوال��ي پيكان به 
سال 2010 برمي گردد كه با سومي 
اين تيم و كسب مدال برنز همراه شد. 
در سومين س��ال حضور )2011( اما 
پيكان به ايس��تادن بر سكوي پنجم 
آن هم به طور مش��ترك اكتفا كرد. 

حضور بعدي پيكان در اين رقابت ها به سال 2015 برمي گردد 
كه با كسب عنوان چهارم همراه شد و سال 2022 نيز كه آخرين 
حضور پيكان در اين رقابت ها ب��ود، نماينده  ايران به جايگاهي 

بهتر از پنجمي دست نيافت. كاله مازندران دومين تيم ايراني 
راه يافته به اين رقابت ها بود كه سال 2013 در تنها حضورش در 
جام باشگاه هاي مردان آسيا به رتبه هشتم دست يافت. در ادامه 
متين ورامين سال 2014 ششم ش��د، بانك سرمايه 2017 به 
رتبه هفتم مشترك دست يافت؛ جايگاهي كه خاتم اردكان سال 
بعد )2018( آن را تكرار كرد. فولاد س��يرجان آخرين نماينده 
ايران در اين رقابت ها بود كه سال 2021 با ايستادن بر سكوي 

ششم به كار خود پايان داد؛ تيمي كه اميدوار است در دومين 
تجربه حضورش در جام باشگاه هاي واليبال مردان آسيا به 
عنواني بهتر از آنچه دو سال قبل كسب كرده بود دست 
يابد، همانطور كه ش��هداب اميدوار اس��ت در نخستين 
تجربه حضورش در اين مس��ابقات،  نتيجه قابل توجهي 

كسب و با دست پر برزيل را ترك كند. 

ش��هداب يزد و فولاد س��يرجان ايراني��ان درحالي روز 
گذشته كار خود را در مصاف با نماينده هاي ايتاليا 

آغاز كردن��د كه يك ماه قب��ل از برگزاري اين 
رقابت ها تا آستانه انصراف از اين مسابقات 

پيش رفتن��د! آن هم در ش��رايطي كه با 
كسب عنوان قهرماني و نايب قهرماني در 

جام باشگاه هاي آسيا موفق به كسب 
سهميه حضور در جام باشگاه هاي 

جهان ش��ده بودند. اين دو تيم 
بع��د از حض��وري مقتدران��ه 

در جام باش��گاه هاي آس��يا 
و كس��ب ج��واز حض��ور در 
جام باشگاه هاي جهان انتظار 

داشتند بتوانند با كمك ساير 
تيم هاي ايراني، با تركيبي متفاوت و البته 

قدرتمند تر راهي برزيل ش��وند؛ مس��ئله اي 
كه باره��ا و بارها به اش��كال مختلف مطرح 
ش��د اما با موافقت و حمايت  ديگر تيم هاي 
حاضر در واليب��ال ايران جه��ت دادن يار 

كمكي مواجه نشد و همين موضوع باعث شد باوجود پركردن 
فرم هاي شركت در اين مسابقات و اعلام آمادگي از حضور در 
آن، در حدفاصل يك ماه تا برگزاري جام باش��گاه هاي واليبال 
مردان جهان زمزمه هايي در خصوص انصراف شهداب و فولاد 
از حضور در اين رقابت ها شنيده شود؛ تصميمي كه در صورت 
عملي ش��دن جدا از درنظر گرفتن جرايم احتمالي براي اين 
دو تيم، مي توانست باعث ش��ود واليبال ايران شانس 
حضور در چنين تورنمنت بااهميتي را از دست 
دهد، اما س��رانجام ش��هداب وفولاد از اين 
تصميم غيرحرفه اي منصرف ش��دند و راه 

برزيل را در پيش گرفتند. 
ش��هداب، نايب قهرمان جام باش��گاه هاي 
آس��يا درحالي راهي برزيل شد كه نيم فصل 
را با برتري مقابل س��پهرصدراي مش��هد و 
حض��ور در رده دوم ج��دول ب��ه پايان 
برد ام��ا فولادس��يرجان، مدافع 
عن��وان قهرمان��ي لي��گ برتر 
واليب��ال ايران ك��ه قهرماني 
در جام باش��گاه هاي آسيا را 
نيز در كارنامه خود دارد، به 
رغم برتري در آخرين بازي 
نيم فصل نخست)صنعتگران 
اميد( با ايس��تادن بر جايگاه 
چهارم جدول ب��ه كار خود در 
دور رفت پايان داد، با وجود اين 
اما بهروز عطايي اميدوار اس��ت 
شاگردانش در جام  باشگاه هاي 
جهان نمايشي متفاوت از ليگ 
ايران داش��ته باش��ند و با تكرار 
موفقيت ه��اي رقم خ��ورده در 
جام باش��گاه هاي آس��يا،  با كسب 
عنواني درخور توجه برزيل را ترك 

كنند. 

زنگ خطر براي كشتي افت محسوس در برهوت بازي تداركاتي
درسي كه روس ها در ليگ به ما دادندنگاهي به وضعيت تيم ملي بسکتبال

انتظارات از تيم ملي بسكتبال ايران زياد است و هنوز 
خيلي ها منتظرند اين تيم همانند گذش��ته در آسيا 
حرف اول را بزند، با اين  حال بايد اين واقعيت را پذيرفت 
كه بسكتبال ملي ما در چند سال گذشته از سطح اول 
قاره كهن فاصله گرفته و با اي��ن روند فعلًا بزرگ ترين 
آرزو  بازگشت به جايگاه قبلي است. با روي كار آمدن 
سرمربي يوناني اين تصور ايجاد شده بود كه تيمي بسيار 
متفاوت در زمين خواهيم ديد، اما باخت ناراحت كننده 
به قطر نشان داد حتي انتخاب سرمربي خارجي نيز به 

تنهايي نمي تواند حلال مشكلات زياد ما باشد. 
  جبران گذشته

روند نزولي بس��كتبال ملي چند س��الي است شروع 
شده و اين اواخر نيز با شيب تند سقوط بيش از پيش 
به چشم آمده است. باخت به قطر در دوحه در پنجره 
دوم انتخابي كاپ آسيا زنگ خطر را براي چندمين بار 
به ص��دا درآورد. با اينك��ه روزگاري ح��رف اول را در 
بسكتبال آس��يا مي زديم و به جز چين هيچ حريفي 
توان عرض اندام مقابل ما را نداشت ولي آن دوران تمام 
شده و بايد براي جبران مافات تلاش كنيم. استراليا و 
نيوزيلند در بسكتبال آسيا حضور دارند و جدا از سطح 
و سبك متفاوت اين دو تيم، رقباي آسيايي نيز حسابي 
از ما جلو زده اند. در حالي كه طي س��ال هاي گذشته 
سياست هاي متفاوتي در بسكتبال ايران حاكم بوده 
است، تيم هايي چون قطر، ژاپن، كره، قزاقستان و حتي 
سوريه و عراق با برنامه ريزي صحيح و سرمايه گذاري 
خوب روند رو به رش��دي را تجربه كرده اند. واقعيت 
اين است كه در رنكينگ فيبا تيم چهارم قاره آسيا و 
28جهان هستيم و جدا از استراليا )رنكينگ7(، ژاپن 
و نيوزيلند كه رتبه ه��اي 21 و 22 جهان را در اختيار 
دارند، لبنان و چين )29 و 30( درس��ت پشت سر ما 

هس��تند و فيليپين و اردن هم فقط شش و هفت پله 
با ما فاصله دارند، ضمن اينكه خيلي هم نمي توان به 
رده بندي هاي اعلامي دل خوش كرد و عملكرد فني 
تيم ما نشان داده است حتي احتمال باخت به تيم هاي 
پايين تر از خودمان نيز وجود دارد، درست مثل قطر كه 

در رنكينگ فيبا در رتبه92 ايستاده است!
  سرگيجه مديريتي و فني

تغييرات مديريتي فدراسيون و همچنين كادرفني 
تيم ملي، نتيجه اي جز سردرگمي، از بين رفتن اتحاد 
و بروز اختلاف بين اهالي بسكتبال نداشته است. پس 
از اتمام دوران رياست مرحوم مشحون در فدراسيون 
بس��كتبال، رامين طباطبايي چهار س��ال سكاندار 
جديد بود و باتوجه به حواشي زياد فني و غيرفني كه 
با حضور او ايجاد شد، مديريتش فقط يك دوره دوام 
پيدا كرد. روي كار آمدن جواد داوري به عنوان رئيس 
كاملاً بسكتبالي بارقه اي از اميد را به اين رشته تزريق 
كرد، منتها برخي تصميمات عجيب و بروز اتفاقات 
حاشيه اي، خيلي زود خيلي ها را دلسرد كرد. در اين 
مدت فدراسيون بس��كتبال دو سرپرست )نصرالله 
پريچهره و مهيار عسگريان( هم به خود ديده است. از 
طرفي جابه جايي مكرر سرمربيان نشان مي دهد هنوز 
مسير پيش��رفت را پيدا نكرده ايم. پس از چهار سال 
حضور مهران شاهين طبع به عنوان سرمربي، مصطفي 
هاشمي اواخر س��ال1400 جايگزين او شد. اگرچه 
حاميانش هاشمي را بهترين مربي ليگ مي دانستند 
ولي نتايج تيم ملي با هدايت او ضعيف تر از حد انتظار 
بود تا جايي كه تنها يك سال در اين سمت باقي ماند. 
سعيد ارمغاني از 1401 مسئوليت سنگين تيم ملي 
را پذيرفت و او نيز فقط يك سال روي نيمكت دوام 
آورد. هاكان دمير تركيه اي انتخاب جديد فدراسيون 
بود و نتايج ضعيف در زمان اين مربي هم تداوم يافت. 
مدت زمان حضور دمير به يك سال نيز نكشيد و بعد 

از ناكامي محض در بازي هاي آسيايي پروسه انتخاب 
مانولوپولوس شروع شد. 

  كار اصولي
رشد و پيش��رفت به س��ادگي حاصل نمي شود و در 
گام اول بايد با خودمان روراس��ت باشيم. سوتيريس 
مانولوپولوس را به  عنوان س��رمربي تيم ملي انتخاب 
كرديم و اردوي تمريني نيز برگزار شد ولي دريغ از يك 
بازي تداركاتي! شايد شرايط مان در انتخابي كاپ آسيا 
خيلي بد نباشد و نگراني از بابت صعود نداشته باشيم 
ولي در ورزش حرف��ه اي ديدارهاي تداركاتي يكي از 
اصول اوليه محسوب مي شود. اينكه بازيكنان دور هم 
جمع ش��وند و اردويي بلندمدت را پشت سر بگذارند 
اما خبري از ديدار دوستانه نباشد، قطعاً نتيجه مورد 
نظر به دست نمي آيد. سرمربي يوناني تنها چند هفته 
از نزديك شاگردانش را زير نظر داشت و بدون هيچ 
تجربه  قبلي تيم ملي را در مصاف با قطر هدايت كرد، 
البته بازي با قزاقستان برگزار نشد و شايد اگر قزاق ها 
به ايران مي آمدند مقابل آنها نيز نمي توانستيم راه به 
جايي ببريم. همانطور كه ارسلان كاظمي، كاپيتان 
تيم مل��ي تأكيد كرده ب��دون ب��ازي تداركاتي نبايد 
انتظاري از تيم ملي داشت. قاعدتاً مانولوپولوس براي 
پياده كردن برنامه هايش و تغيير سطح بسكتبال ما نياز 
به زمان طولاني دارد و به اين زودي ها نمي توان انتظار 
معجزه از او داشت، ولي برنامه ريزي فدراسيون و تأمين 
خواسته هاي س��رمربي در اين مسير تأثير مستقيم 
خواهد گذاشت. نداش��تن حريف تداركاتي چالشي 
است كه مستقيماً به فدراس��يون برمي گردد و قطعاً 
جواد داوري، ملي پوش سابق از تأثير آن بر پيشرفت 
تيم آگاه است. رئيس فدراسيون براي دفاع از اعتبار 
بس��كتبال و ثابت كردن شايستگي هايش در عرصه 
مديريتي بايد تمام تلاش��ش را ب��راي اجرايي كردن 

وعده هايش به كار گيرد. 

رقابت هاي ليگ برتر كشتي آزاد درس هاي زيادي به 
همراه داشت؛ هم درس براي كشتي ايران و هم زنگ 
خطر براي آينده ورزش اول كشور؛ زنگ خطري كه 
مسئولان كشتي هم صداي آن را شنيدند و هم اندكي 

از تبعات جدي نگرفتن آن را به چشم ديدند. 
كشتي ايران به عنوان يكي از قدرت هاي برتر كشتي 
دنيا همواره مورد توجه بوده است. ايران مهد كشتي 
است اما تمام اين تعاريف و بزرگنمايي ها تنها و تنها 
به درد موزه ها و تاريخ مي خورد و اگر قرار باشد كشتي 
ايران همچنان بزرگ باقي بماند، بايد در مسير درست 
حركت كند و دلخوش به آنچه پيش از اين به دست 
آمده نباشد. امروز شاهد توسعه و پيشرفت كشتي 
در بين كش��ورهاي آسيايي هس��تيم؛ شاهد ظهور 
قدرت هاي جدي��د در عرصه جهاني. امروز ش��اهد 
هس��تيم كه ژاپني ها چگونه گوي سبقت را نه از ما 
كه از صاحبنامان ديگر كشتي جهان هم ربوده اند. 
پس اگر همچنان بخواهيم در باد بزرگي هاي گذشته 

بخوابيم، خيلي زود از گردونه خارج مي شويم. 
  قدرت نمايي روس ها 

اما رقابت هاي ليگ كش��تي آزاد جاي��ي كه حضور 
كش��تي گيران خارجي به ويژه روس ها بسيار جالب 
توجه ب��ود؛ جايي ك��ه روس ها در كش��ور خودمان 
كش��تي گيران ما را به چالش كش��يدند. فرقي هم 
نمي كرد كه كدام كشتي گيرمان مقابل آنها قرار گرفته 
باشد. عنوان دار باشد يا كم تجربه، روس ها همه را از دم 
تيغ گذراندند. اين را آمار و ارقام و نتايج به دست آمده 

در روز پاياني رقابت هاي كشتي آزاد به ما مي گويد. 
آمارها به ما مي گويد كشتي گيران روس در مصاف هاي 
رودررو با كشتي گيران ايراني 14بار برنده شده اند و تنها 
چهار بار باخته اند. آمارها مي گويد زائوربك سيداكوف 

دارنده چهار طلاي جه��ان و المپيك عنوان دارترين 
كش��تي گير حاضر در ليگ ايران بود ك��ه براي تيم 
سايپا دو برد به دست آورد و در فينال هم يونس امامي 
ملي پوش ايران در المپيك و دارنده سه برنز جهان را 
به راحتي شكست داد و يكي از بردهاي مهم تيمش 
براي رسيدن به قهرماني را رقم زد و در نهايت آمارها 
مي گويند از 18كش��تي رودررو بين ايران و روسيه، 
تنها سينا خليلي، رضا اطري، اميرحسين فيروزپور و 
محمدجواد ابراهيمي موفق شدند چهار برد به دست 
آورند و 14كش��تي گير ديگر ايران��ي مقابل روس ها 

شكست خوردند كه نكته قابل تأملي است. 
جالب اين اس��ت كه عليرضا دبير، رئيس فدراسيون 
كشتي هم به اين واقعيت تلخ اذعان مي كند ولي سعي 
دارد آن را به فرصت تبديل كن��د؛ اتفاقي كه اگر رخ 
دهد بايد گفت كه در نهايت اين ايران بوده كه برنده 
نهايي اين آمار و ارقام است، به شرط آنكه اين تهديد 
واقعاً تبديل به فرصت شود. رئيس فدراسيون كشتي 
مي گويد: »حضور كشتي گيران خارجي، به خصوص 
روس ها در مسابقات ليگ باعث مي شود كشتي گيران 
ما در مصاف با آنها محك جدي بخورند و در مسابقات 
بين المللي با نحوه و نوع كشتي آنها آشنا باشند. همين 
امروز من شاهد بودم كه كش��تي گيران روس 11 يا 
12بار به كشتي گيران ما فن »دست تو« زدند. همين 
مسئله باعث مي شود كشتي گيران مان در مسابقات 
جهاني و المپيك با اين شگرد آشنا شوند و به راحتي 

فن نخورند.«
  ستاره هاي خاموش

اما جداي از قدرتنمايي رقيبي هميشگي به نام روسيه 
مسابقات ليگ كش��تي يك اتفاق تلخ ديگر را هم به 
همراه داش��ت و آن چيزی نبود جز عملكرد ضعيف 
چهره ها و ستاره هاي كش��تي ايران، هر چند رئيس 
فدراسيون كش��تي عملكرد ضعيف اين چهره ها را 

مربوط به حضور مستمر آنها طي ماه هاي گذشته در 
رقابت هاي بين المللي عنوان كرد اما سؤال اين است 
كه مگر رقباي آنها چنين وضعيتي نداشته اند و مگر 
نه اين است كه يك ملي پوش خوب از دل يك ليگ 

پويا بيرون مي آيد؟
ذكر اين نكته هم لازم اس��ت كه در مسابقات ليگ و 
تيم به تيم عملكرد خوب و پيروزي يك كشتي گير 
نمي تواند ضامن پيروزي تيم باش��د و در نهايت اين 
برنده شدن همه اس��ت كه نتيجه كلي را رقم مي زند 
ولي با اين اوص��اف نبايد از عملك��رد ضعيف امثال 
كامران قاسمپور، امير محمد يزداني و يونس امامي 
به س��ادگي گذش��ت، البته بايد به روند رو به جلوي 
ملي پوشاني چون اميرحسين زارع هم اشاره كرد ولي 
همانطور كه عنوان شد اگر زنگ خطري را كه به صدا 
درآمده است نش��نويم، آن وقت خيلي زود با چالش 

روبه رو مي شويم. 
  فرصت ليگ 

در نهايت اينكه ليگ كشتي هم مانند تمام ليگ هاي 
ورزشي است و نبايد فراموش كنيم يك تيم ملي قوي 
و قدرتمند از دل يك ليگ پويا بيرون مي آيد. ليگي كه 
مي تواند ستاره جواني چون سينا خليلي را به كشتي 
معرفي كند، قطعاً ليگ پويايي است و مي تواند به تيم 
ملي هم كمك كند. عليرضا دبير درست گفت كه ليگ 
هر سال بايد محكم تر و بابرنامه تر از قبل برگزار شود؛ 
ليگي كه بتواند كشتي گيران ايران را با چالش مواجه 
كند؛ ليگي كه به ما نشان دهد كشتي گيران مان در چه 
سطحي هستند؛ ليگي كه بتوان از آن درس گرفت و 
تجربه اندوخت تا در ميادين جهاني و المپيك مقابل 

حريفان آماده و تا دندان مسلح كم نياوريم. 
ليگ يك فرصت است؛ فرصتي براي كشتي ايران تا 
از پيله اي كه دور خودش تنيده اس��ت خارج شود تا 

متوجه شويم خارج از خانه كشتي چه مي گذرد.

»جام باشگاه هاي جهان« از دومين تجربه فولاد تا نخستين حضور شهداب

قهرمان و نايب قهرمان آسيا به دنبال حضوري متفاوت
 دنيا حيدري 

  گزارش

  بازتاب

فریدون حسنشيوا نوروزي


